



Marco Schrage: Ukraine's Self-Defence. Some Conflict-Ethical Aspects

Since the Russian invasion of Ukraine, the need to structure conflict-ethical reflections and arguments well has become perceivable to the general public. Against this background, this article first gives a brief overview of the criteria of *ius ad bellum* and *ius ex bello*. Subsequently, the two questions of whether Ukraine's self-defence was legitimate at the beginning of the conflict and whether its supported self-defence is still legitimate in the situation that exists after one and a quarter years will be answered, each along a criteria-guided argumentation.

Fernando Enns: Responsible Nonviolence. Christ as a True "Turning Point" in the Ethics of Peace

The challenge of protecting the "neighbour" in Russia's morally illegitimate and legally illegal war of aggression against Ukraine is – like every war – putting the ethics of peace to the test. This question of the responsibility of those who are not directly affected is also posed to the Christian churches, if you follow Dietrich Bonhoeffer's theological ethics. The historic peace churches, for whom non-violence is a characteristic of the Church of Jesus Christ, offer alternative arguments to the political majority opinion. They are guided by the "highest commandment". If the ethics of peace is founded Christologically, fundamental orientations result from this. The ecumenical dimension of the conflict and its possible resolution should be considered here as well as the question of one's own perspective. Postcolonial studies offer additional new insights.

Bernhard Koch: Drones and Autonomous Weapons Systems. Military Technological Change and Ethical Challenges

The political debate on the acquisition of armed drones for the Bundeswehr is over. But the ethical questions remain, because some aspects – such as the question of who or what actually constitutes a legitimate target of attacks in asymmetric warfare – arise with equal or greater acuteness in the use of so-called autonomous weapons systems. This article traces the core of the ethical debates and presents central arguments. Starting with armed drones, the focus will be on so-called "autonomous weapons systems". Ultimately, however, military technologies pose a challenge of the utmost acuteness: can the developments that others are advancing elsewhere force us to draw level technologically even against our convictions, or is there a limit for which we are willing to pay a price?

Noreen van Elk: Ethical Issues in Counterterrorism – A Retrospective and Forward View after More than 20 Years of the *War on Terror*

The purpose of this article is to use the historical caesura of the withdrawal of the U.S. troops from Afghanistan in the summer of 2021 as an opportunity to look back at the ethical debate that has developed since the attacks of September 11, 2001, and has accompanied the Global War on Terror (GWOT) since then. How have philosophical and theological ethics addressed ethical issues in counterterrorism? What emphases can be discerned? What gaps have emerged? In a second step, therefore, we will look to the future and explore how the changed context affects the engagement with ethical questions of counterterrorism. What new questions arise in the context of terrorism that has fundamentally changed since 2001? (How)

does the debate need to reorient itself? What desiderata can be identified?

Katharina Valjak: How Will Just Peace get a Chance? Causes and Consequences of Violent Conflicts for Development Cooperation

Instability and state failure are linked to violent conflicts, are partly caused by them, and often prevent change towards stabilisation. The fragility resulting from internal and external influences, as well as hunger and flight as their consequences, all point to one overarching cause: unstable state structures that are unable to guarantee justice. The process of a desired long-term transformation in fragile contexts is based on systemic analyses and the goal of dissolving unequal, entrenched power relations. Important challenges for such a transformation remain prioritisation and coordination in the humanitarian-development-peace nexus as well as the assessment of limits and risks within the narrow scope of action.

Elizabeth Kanini Kimau: „Listening to the cry of the people“

Elizabeth Kanini Kimau is what you can call a "peacemaker". Almost 15 years ago, she went to the North of Kenya to do research on the conflict between different ethnic groups there. She stayed and became an agent of change in the conflict between the tribes Rendille and Borana: by teaching children, raising awareness about the roots of violence and slowly changing the minds of young people. She planted "seeds of peace" as she calls it and helps the tribes to work for their own peace. In an interview with Amosinternational, Elizabeth Kanini Kimau told us how she creates peace with warriors, why the efforts of NGOs often have no long-lasting impact, how climate change affects the school education of girls and what future projects she has planned.



Marco Schrage : L'autodéfense de l'Ukraine. Quelques aspects de l'éthique des conflits

Surtout depuis l'invasion russe de l'Ukraine, la nécessité de bien structurer les réflexions et les arguments en matière d'éthique des conflits est aussi évidente pour le grand public. Dans ce contexte, cet article donne un bref aperçu des critères du « ius ad bellum » et du « ius ex bello ». Ensuite, il répond – selon les critères établis – aux deux questions suivantes : l'auto-défense de l'Ukraine était-elle légitime au début du conflit, et l'est-elle encore après quinze mois de guerre avec le soutien qu'elle reçoit ?

Fernando Enns : Non-violence responsable. Le Christ, véritable « tournant d'époque » dans l'éthique de la paix

Le défi de la protection du « prochain » dans la guerre d'agression moralement illégitime et juridiquement illégale menée par la Russie contre l'Ukraine met – comme toute guerre – l'éthique de la paix à l'épreuve. Selon l'éthique théologique de Dietrich Bonhoeffer, la question de la responsabilité de ceux qui ne sont pas directement concernés, se pose également aux Eglises chrétiennes. Les Eglises pacifistes historiques, qui considèrent la non-violence comme une caractéristique essentielle de L'Eglise de Jésus Christ, offrent des arguments alternatifs à l'opinion politique majoritaire. Le « commandement suprême » leur sert d'orientation. Si l'éthique de la paix est fondée sur la christologie, il en résulte des orientations fondamentales. L'article tient compte tant de la dimension oecuménique du conflit et de sa solution possible que de la question de la propre po-

sition. Des études postcoloniales offrent de nouvelles perspectives complémentaires.

Bernhard Koch : Drones et systèmes d'armes autonomes. Changements de technologie militaire et défis éthiques

Le débat politique sur l'acquisition de drones armés par l'armée allemande est en principe clos. Mais les questions éthiques demeurent, car certains points de vue – comme la question de savoir qui ou quoi constitue réellement une cible légitime d'attaques dans les guerres asymétriques – interrogent avec la même acuité ou avec une acuité accrue lors de l'utilisation de systèmes d'armes dits autonomes. Le présent article retrace le cœur des débats éthiques et présente les arguments centraux. Partant des drones armés, l'accent sera mis sur les « systèmes d'armes autonomes ». En fin de compte, les technologies militaires posent un défi d'une extrême acuité : les développements que d'autres font avancer ailleurs peuvent-ils nous obliger à suivre le rythme technologique, même à l'encontre de nos convictions, ou existe-t-il une limite pour le respect de laquelle nous sommes prêts à payer un prix ?

Noreen van Elk : Questions éthiques de la lutte contre le terrorisme – une rétrospective et une prospective après plus de vingt ans de « War on Terror »

L'objectif de cet article est de saisir l'occasion du tournant historique que représente le retrait des troupes américaines de l'Afghanistan en été 2021 pour revenir sur le débat qui s'est développé depuis les attentats du 11 septembre 2001 et qui a accompagné le « Global

War on Terror » (GWOT) depuis lors. Comment l'éthique philosophique et théologique s'est-elle penchée sur les questions éthiques de la lutte contre le terrorisme ? Quels points forts peut-on identifier ? Quelles lacunes y eut-il ? Dans un deuxième temps, il s'agit de jeter un regard vers l'avenir et de se demander comment ce changement de contexte se répercute sur l'étude des questions éthiques de la lutte antiterroriste. Quelles sont les nouvelles questions qui se posent dans ce contexte profondément changé depuis 2001 ? Comment le débat doit-il être réorienté ? Quels desiderata peut-on identifier ?

Katharina Valjak : Comment donner une chance à la paix juste ? Causes et conséquences de conflits violents pour la coopération au développement

L'instabilité et la défaillance de l'Etat sont liées à des conflits violents, dont elles sont souvent la cause. Elles entravent un changement vers une stabilisation humanitaire. La fragilité résultant d'influences internes et externes ainsi que ses conséquences, la faim et la fuite, renvoient toutes à une cause globale : des structures politiques instables qui ne sont pas en mesure de garantir la justice. Le processus d'une transformation à long terme repose sur des analyses systémiques et a pour but de dissoudre des rapports de force inégaux et figés. Les défis majeurs d'une telle transformation sont, d'une part, la priorisation et la coordination dans le « Humanitarian-Development-Peace-Nexus » et d'autre part, l'évaluation des limites et des risques dans le cadre d'une étroite marge de manoeuvre.